
Geachte edelachtbare heer Kerckhaert en weledelgestrenge wethouders, 

achtbare raadslieden en ander volk, 

 

U weet mogelijk niet wie ik ben en dat neem ik u geenszins kwalijk. Ik ben niet 

van uw generatie. 

Honderd jaren geleden woonde ik hier in Hengelo en had op een steenworp 

afstand van hier aan de Bornsestraat een bedrijf samen met mijn 

compagnon de heer Willink. 

 

Mijn naam is Rento Wolter Hendrik Hofstede Crull, onderzoeker, en 

ondernemer in de electriek  en de electotechniek. In 1900 waren mijn 

compagnon en ik de stichter van de onderneming “Twentsch Centraal 

Station voor electrische stroomlevering” de TCS. Op aandringen van enkele 

industriëlen in uw dorp, waaronder de heren Stork en Dikkers, vestigden we in 

uw dorp de centrale voor levering van electrische stroom een de industrie, 

een voorziening die, naar al snel bleek vooral ook in de behoefte van het 

gewone mansvolk voorzag.  

De lantaarnopstekers kwamen bij ons in dienst en zorgden ook voor de kabels 

en de fittingen voor een lichtballon van Edison in elk huis. 

 

Ik als ondernemer voelde me dienstbaar aan de nieuwe Twentse industriëlen 

in metaal en textiel. Door nieuwe technieken te ontwikkelen richtte ik daartoe 

ook verschillende maatschappijen op.  Dat de gemeente en de provinciale 

overheid de voorziening van elektriciteit voor de gehele bevolking op zich 

nam was mij een grote verlichting. Ik voelde mij immers als ondernemer niet 

geroepen tot de verplichting tot verlichting van het arme mansvolk. Dat kon 



men en kan men van een marktkoopman, een ondernemer niet verwachten; 

daar zat voor ons ook niet de winst. 

Het nut voor het algemeen, dat werd het ondergestelde doel van de 

gemeentelijke elektriciteitsbedrijven, de nutsbedrijven, waartoe in diezelfde 

tijd ook de waterleidingsbedrijven werden opgericht. 

 

Ik heb begrepen dat het bestuur van Hengelo vandaag bespreekt om haar 

zeggenschap over de stroomvoorziening middels aandelen in de 

energiemaatschappij van de hand te doen. 

En als gewezen ondernemer wil ik u er dit wel van zeggen: 

Ik heb mijn ondernemingen, waartoe later ook de HEEMAF en de HOLEC 

voortkwamen nooit opgericht vanwege de belangen van het werkvolk. Deze 

ondernemingen stonden ten dienste van de vooruitgang van de  industrie en 

de industriëlen in Twente en verder. De bijkomende stroomvoorziening voor 

de gewone lieden was voor mijn onderneming slechts bijzaak. Het is mijns 

inziens daarom dat de overheid destijds de particuliere electriciteitsbedrijven 

in eigen hand nam en nationaliseerde om de voorziening voor de gewone 

bevolking te kunnen garanderen. 

Met het verkopen van de aandelen zijn we daarmee weer terug in de tijd. De 

stroomleverantie voor de gewone lieden wordt weer ondergeschikt aan die 

van de levering aan het grootkapitaal, de groothandelaren en de 

grootverbruikers. 

 

Aardig om te zien dat we daarmee weer meer dan honderd jaar terug in de 

tijd zijn toen er nog geen algemeen kiesrecht was en we de ontwikkeling van 

Twente nog vanuit enkele families bestuurden. Er blijft nog wel één verschil: 

De grootaandeelhouders waar u uw aandelen aan verkoopt wonen niet 

meer herkenbaar onder het werkvolk. Ze zijn onzichtbaar, onvindbaar en 

ongrijpbaar voor het gewone volk in Twente. 


